
 

 

 توصيف مقرر دراسي

1 مراجعة اسم المقرر 1309حسب  رمز المقرر   

 التاسع المستوى البكالوريوس في المحاسبة البرنامج

1310 & حسب 1306حسب  المتطلبات السابقة  5 الساعات المعتمدة 

هداف المقررأ  

 بالأساسيات العلمية والعملية المقبولة في مجال المراجعة الخارجية. لإلماما •

 .وفقا للأنظمة المعتمدة في المملكة العربية السعوديةالإلمام بمعايير المراجعة وتطبيقاتها ومسؤوليات المراجع  •
 من خلال تطبيق العينات الإحصائية. تطبيق الأساليب الكمية في المراجعة •

 مفردات المقرر
.وفق المعايير الدولية المعتمدة للتطبيق في المملكة العربية السعوديةالخارجية المراجعة الى : مدخل الأول لالفص  

.في المملكة العربية السعوديةالإطار التنظيمي لممارسة مهنة المراجعة : الثاني الفصل  
الثالث: قواعد آداب وسلوك مهنة المراجعة. الفصل  
يقدمها المراجع. الخدمات التي الرابع: الفصل  

قبول عميل المراجعة. الخامس: لفصلا  
مفهوم المراجعة الأساسي وتخطيط عملية المراجعة. السادس: الفصل  
الرقابة الداخلية والمخاطر الرقابية. السابع: الفصل  

العينات لأغراض المراجعة. الثامن: الفصلا  
التاسع: استجابة المراجع للمخاطر المقدرة. الفصل  

العاشر: أدلة المراجعة. الفصل ا  
الحادي عشر: استكمال عملية المراجعة. الفصل  
الثاني عشر: تقرير المراجع والابلاغ. الفصل  

مراجع الرئيسة للمقررال  

، للمراجعين والمحاسبين : مبادئ المراجعة: مقدمة للمعايير الدولية للمراجعة، ريك هايز وآخرون، ترجمة الهيئة السعوديةي الكتاب الرئيس •
2020 . 

 تنظيم الهيئة السعودية للمراجعين والمحاسبين.  •
 نظام مهنة المحاسبة والمراجعة.  •

 القواعد الدولية لسلوك وآداب المهنة. •
في المملكة المعتمدة  المعايير الدولية للمراجعة الصادرة عن مجلس المعايير الدولية للمراجعة والتأكيد والخدمات الأخرى ذات العلاقة •

 العربية السعودية.
 توزيع الدرجات:

 ( درجة.25( درجة ويخصص للثاني )20اختباران دوريان يخصص للأول ) (1)

 ( درجة.Quiz( )15واجبات وتطبيقات عملية ومناقشات فصلية  وتعلم نشط واختبارات قصيرة مفاجئة ) (2)

   درجات للتعليم الذاتي.  5( درجة متضمناً 40الاختبار النهائي ) (3)

  

  

 

 

 



 

 

Course Outline 

Course title Auditing 1 Course code Acc 1309 

Program Bachelor’s in accounting Level Ninth 

Prerequisite ACC 1306 & ACC1310 Credit hours 5 

Course Objectives:  
• To be familiar with the accepted scientific and practical fundamentals in the field of external 
auditing. 
• To be familiar with auditing standards and the responsibilities of the auditor in Saudi Arabia. 

• Apply quantitative methods in auditing using statistical sampling. 

Topics to be covered: 
Topic I: Introduction to Auditing in Accordance with the International Standards on Auditing Adopted 
in Saudi Arabia. 
Topic II: Regulatory Framework for Practicing the Audit Profession in the Kingdom of Saudi Arabia. 
Topic III: Code of Ethics and Conduct of the Audit Profession. 
Topic IV: Services Provided by the External Auditor. 
Topic V: Audit Client Acceptance. 

Topic VI: Fundamental Audit Concept and Planning of the Audit Process. 
Topic VII: Internal Control and Control Risk. 
Topic VIII: Audit Sampling 
Theme IX: Auditor's Response to Assessed Risks. 
Topic X: Audit Evidence. 
Theme XI: Completing the Audit. 
Topic XII: Audit Reports and Communications 

Required textbooks: 

• Main Book: Principles of Auditing: An Introduction to International Standards on Auditing, Rick 
Hayes et al., translated by the Saudi Organization for Certified Public Accountants, 2020. 

• Regulations of the Saudi Organization for Auditors and Accountants.  

• Accounting and Auditing Profession Regulations.  

•  International Code of Ethics for Professional Accountants 

• International Standards on Auditing issued by the International Standards Board for Auditing, 
Assurance and Other Related Services Adopted in Saudi Arabia 

Grading: 
 (1) Two periodic tests, the first with 20 degrees and the second with 25 points. 
(2) Assignments, practical applications, quarterly discussions, Active learning 
 and Quizzes 15 points. 
(3) The final exam (40) points, including 5 points for self-study. 

 


